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Universitātes A\ i/e 
SMALKO APRINDU HRONIKA 

ŠAMPANIETIS , V Ī N O G A S U N G R E Z N A GRĀMATA 
Finans iā lo grūt ību priekšā 

pav isam nemanāmi aizslīdēji ' 
LTJ preses nozīmīga gadskārta 
pavisam nemanāmi no grama 
tas "Latvi jas Universi tāte 75" 
lappusēm izslīdēja informācija 
par L i ; periodikas vēsturi. Ne 
s k a t o t i e s uz n e v ē r ī b u p r e : 
va ls ts ce tur to varu ta pa 
stāv. Aiz tās stāv cilvēki, kas 
redz. dzird un jūt . Cik veiksmi 
gi un profesionāli viņi atspogu 
lo nol ikumus, piemēram, nest-
kojol lasītāju ieteikumiem stra 
dāt dze l t enās p r e s es garā. ir 
viens, bet vēl negudrak ir tzlik 
lies. ka viņu nav. 

Preses pārstāvji bija klāt ar 
29. augusta pasāknināi k u n . 
varētu dēvēt par iepazīšanos ar 
g r ā m a t a s "LU 75" sastādī ta 
j i em , autor iem un salicējiem 
Klāt nebija tehnisko izpildītāji! 
brāļu Ixxluskrastu (preses zii.ui 
d i enes t s in formēts , ka Mār i -
L e d n s k r a s l s uz sv in īgo b n d : 
nav uzaicināts), toties ar savu 
klātbūtni pagodināja grāmata* 
' i de j i sk ie tēvi" : prof. Varsla 
vāns. prof. .Jansons. prof. Kon 
dralovirs . doe. Krūmiņš u.c. 

Kā t e i c a p ro f . V a r s l a v ā n s : 
"Darbs tapa hroniskā veidā." Te 
acīmredzot vietā prof. Kondrato 

iēa te ikta is , j o tad ska idrāka 
kļūst cienījamā profesora doma: 
Jāatzīst, ka trūkst vēsturiskas 

izpētes par 40. - 90 . gadu. tādēļ 
ips tā jāmies p ie h rono loģ i skas 

a p s k a t e s . J ā c e r , ka v i e n s n o 
luloriem prof. Strods ķersies pie 

darba un dos savu ieguldījumu 
gmmatā uz LU 100 gadiem." 

G r ā m a t a eso t t u r p i n ā j u m s 
(-priekšējiem darbiem un reāli 

/ēta iecere, kas sākta pirms di 
v ieni g a d i e m — t a p i s a k a d ē 
misks izdevums. 

Akadēmiķis Sl radiņš, saņemot 
lāvanu. teica: "Grāmata ir grezna, 

plaša, liet nav sistemātiskas vēs 
nires ve idā par padomju laiku. 
\av z iņu par daudz iem māc īb 
-.liekiem.-nav pilna saraksta ar 
Mudējošo* un mācībspēku biogrā 
lijām. Vē lē jums — j ā n o n ā k pie 
kopīgas augstskolu vēstures. 

I>rof. Zaķis paziņoja, ka viņa 
^eilā ir dāv inā jums 500 dolāru 
etdā, kura izlietojums paredzēts 
a u n a s g r ā m a t a s i z d o š a n a i : 

"'Rakstiet to. ko paši esat redze 
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AKURĀT JUBILEJA KLĀT ua 

juši ! " Tā aicināja šobridējais rektors, 
kas Universitātē be/ pārtraukuma 
pabijis 40 gadus. Vēl ievērojamāks 
šis gadu skaits droši vien ir cieni 
jumam autorēm Uīrziņas un Krau 
linas kundzei, bet j>ar dāmu gadiem 
nav pieklājīgi nmāt . 

Visu kopīgie pūliņi tika slacīti ar 
šampan ie t i , varē ja uzēst cepumi -
n i i s . r i ekstus un sak lās v īnogās . 
•Jācer, ka i z sma l c inā tās u zkodas 
veicinās velēšanos turpināt iesākto 
t iem. kas j au sākuši , bet . uzzinot 
par šād iem gandar ī juma aug ļ iem, 
arī citi ķersies pie ba l to laukumu 
aizpi ldīšanas. Droši v ien uzraksti 
tais un ne izmantota is arī kādre iz 
ieraudzīs dienas gaisinu. 

ILZE BK1NKMANE 

LABDIEN, J A U N A J Ā G A D Ā ! 
2. septembri Universitātes Lielajā au 

lā LIJ rektors profesoī-s Juris Zaķis tei
ca runu. veltilu jaunā akadēmiskā gada 
aizsākumam. Savas uzstāšanas sāku 
mā rektora kungs ar klusuma bridi 
aicināja godināt tos LL! mācību spēkus, 
kuri pagājuša gadā ir šķīrušies no šīs 
pasaules. Pateicība izskanēja t iem. 
kuri. dart>a mūžu veltījusi Universitātei, 
tagad devušies pelnīta atpūtā. Apsvei
kuma vārdus saņēma tie. kas savas 
darba gailas ūkai Uigad uzsāk. 

*Visi Universitātes 75 dzives gadi ir 
bijuši an tās darba gadi", sacīja J. Za^ 
ķis. "Bet visi'šie gadi nav vienādi. To 
skaitā ir divdesmit ēetri. kas pavadīti 
brīvā Latvijā, trīs ir strādāti vācu oku
pācijas laika, un bez diviem gadiem 
pusgadsimts ir licis aizvadīts padomju 
okupācijas gados. Patlaban mēs gata
vojamies ieiet septiņdesmit sestajā 
darba ga<lā un esam atteikušies no 
tradīcijas sākt akadēmisko studiju 
gadu I. septembri. Tam ii: tris galvenie 
iemesli, ku.i reizēm netiek pietiekami 
izpraslī. I lnnkārt — pieskaņošanās 
seinestni plānam ar stingri noteiktām 
nedēļām, otrkārt — izvairīšanās no 
transporta pārslodzes, kas varētu ras
ties, ja visās izglītības iestādēs reizē 
sāktos mācības, treškārt - iesļiējas šo 
dienu ģimenēm pavadīt kopā ar sa 
vieni bērniem." 

Tika pieminēta arī mācību maksās 
ieviešanas nepieciešamība, pagaidām 
tā varētu būt 150 Ls par akadēmisko 
studiju gadu. 

"Mācību maksā ir vērsta uz to, lai 
nevienam neko nevajadzētu atņemt, 
tikai pielikt klāt jau esošajam. Jāal 
zīst 'arī. ka sevi nekad nav attaisno
jusi bezmaksas un maksas studentu 
sistēma. Mēs mierinājām sevi ar do 
mu.' ka bez maksas studē tie labākie, 
par maksu — ne tik labie un to pierā 
dot iestājeksāmenu rezultāti, bet ta 
gad j au ir z ināma informāci ja, ka 
savukārt sesiju rezultāti bieži pierāda 
pretējo. Jāpiebilst, ka LU vēl ir viena 
no lētākajām augstskolām Latvija un 
no studentiem ari neliks prasīts segt 
visus studiju izdevumus." sacīja tek 
tors. "Galvenā argumentāci ja pret 
maksas sistēmas ieviešanu bieži vien 
ir iāda. ka šāda sistēma iznicinās 
t a l an t ī gos un nabadz ī gos , bet es 
domāju, jā līdz sim esam bez maksas 
izg l ī to juši v i sus s tudentus , tagad 
atradīsim naudu tiešām talantīgāka 
j ie in. Pret v ienotas studiju maksa 
ieviešanu iebildumus esmu dzirdējis 
gan no nepopulāru studiju virzienu 
mācībspēkiem, kas baidās no to iz 
nīkšanas, gan ari no ļoti populāru 
spec ia l i t āšu pārs tāv j i em, kuri no 
īpašām nevienādām mācību maksām 

varētu iegūt vairāk. Sobnd mācību 
maksa ir pārvērtusies par sviru, kuru 
regulē iestājpārbaudījumi! konkurss." 

Akadēmisko studiju gadu aizsākot, 
runāja ari LU mācību prorektors Juris 
Krūmiņš un LU zinātņu prorektors 
pro fesors R ihards Ko i id ra l ov i č s . 
Krūmiņa kungs atzīmēja, ka LU rit 
piektais reformu gads. un reformas vel 
j opro jām turpinās. Ksoi jāsakārto 
studiju programmas, dodot studentiem 
maksimālas iespējas studēt vairākās 
studiju programmās. Mācību prorek 
tors arī piebilda, ka LU ir daudz ar ko 
lepoties LU l^alvijā ir pirmā augsi 
skola-studenlu skaita ziņa. lā ir vienīga 
klasiskā Universitāte, kur strādāts ļoti 
daudz septiņpadsmit zinātņu no 
zārēs. un ir liels zinātniskais un inte 
lektuālais potenciāls. 

Kondratoviēa kungs pastāstīja, ka 
pagājušajā gadā ciligi ir strādājusi LU 
•'iiiaiiīiskā padome, kas pārstāvēja 15 
zinātnes virzienus, likuši nostrificēti 
998 zinātnieki un piešķirti 43 doktora 
grādi. Neviens zinātniskais darbs savu 
kari nav aizstāvēts tiesību zinātnēs, 
ģeogrāfijā un ģeoloģijā. Šogad zināt 
uiskā padome savu darbu turpinās. 

Klausītāju vidū bija 
MAGDA RIEKSTIŅA 
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VAI TU ZINI , KA... 

1994. gada 21 jūlijā 

1 SIT I ; ACIJ A 
Jau sen par LU darbību visvai 

rāte traucējošo faktūru ii k|uvi 
šas mācībspēku (oli ina/as algas 

"Prognozējot l-alvij.is valdības ne 
spēju liivākajus-ļ^idos nodrošina: 
LU mācībspēku k\alil'ik.īcijai uii 
atdevei atbilstošas algas jaunajg 
LU Satversmē (apstiprināta 1991 
gada IK. septembrī Lavījās Re 
publikas Augstākajā Padomē) pa 
redzēts, ka LU pati nosaka savi 
darbinieku algas Šo normu ne 
viena oficiālā instance līdz. sii. 
nav apšaubījusi. Tāpēc nevar oli 
ciāli žēloties par mazajai maigām 
jo to lielums ir I.ti "iekšējā liela' 
bU var likai apšaubi! valsts bu 
dzēla finansē juma lieluma atbil 
stibu izpildāmajam darbam. liei 
ari to grūti darīt, jo LU izpildām 
darba apjoms nav oficiāli fiksēt 
un tāpēc iespējams iebilst, ka l.l 
pati uzņēmusies finansējuma lie 
ļumam neatbilstošu (precīzāk-
pārāk lielu) darba apjomu. Atbil 
stoši minētajai LI.' Satversmei 
normai LU Senais 1993, gada 
26. aprīlī piei.iema lēmumu Nr. 45 
(ar 28.06.93 lēmumā Nr. 52 pie 
ņemtajiem labojumiem), kurā LU 
struktūrvienībām dolas tiesības 
pašām noleikt savu mācībspēku 
un darbinieku algas. 

Minētie pasākumi tika veikli ar 
nolūku, lai LU struktūrvienības 
reorganizētu savu darbu (precīzāk 
— samazinātu strādājošo skaitu) 
pal ie l inot algas. Līdzšinēja 
pieredze liecina, ka si iecere nav 
realizēta. Viens no iemesliem ii 
t iešo darbu vadītāju zaudēt:, 
agrākā iespēja kādu atlaist n< 
darba ar alsauksini uz "štatu sa 
mazināšanu", kuras vaininieks ii 
kāds "tur augšā". .Jau najos ap 
stāk|os vienīgā atlaišanas moli 
vācija ir "amorāls" paskaidro 
jums. ka kāds jāatlaiž tikai tāpēc 
ka citam jāpalielina alga. 

2. SECINĀJUMS UN PRIEKŠ 
LIKUMS 

Apzinoties, ka 
— 1.atvijas nākotni galveni 

kārt noteiks tās Iedzīvotāju izgli 
tiba Iju sevišķi - augstākā), 

— I ..i-l. iik Latvijā ir viena no zemā 
kijām Eiropā studentu skaita atlieci 
Ijām pret valsts iedzīvotāju skaitu. 

— mācībspēku skaita attiecība 
pret studentu skaitu ir tikai nedaudz 
zemāki par pas.u llēoptimālo atzīto. 

LU darbības apjoma samazi 
nāšana uzskatāma par nopiet 
niem draudiem Latvijas nākotnei 

PAR MACIBAM BUS J Ā M A K S Ā 
(REKTORA VĒSTULE) 

BET ARISTOTEĻA SVĒTKU SĀKUMĀ STUDENTU 
PADOMES LĪDERI VĒL NEZINĀJA [TĀDĒĻ VIŅI 
SMAIDA}. KA DŪS JĀMAKSĀ. ARĪ PAR 
IZSPIESTAJIEM "MĀMUĻAS" STIKLIEM (BALLĒ 
GRIBĒJA BALLĒTIES PĀRĀK DAUDZI) 

i'āpec šodien ir tikai viena ies
lēja LU mācībspēku algu nor 
aial izēšana i: 

— jaunu lidzek|u avotu ie 
>aistīšana (ārpus valsts budžeta 
finansējuma, kuru tuvākajos 
gados nebūs iespējams palieli
nāt). Paļaujoties uz Latvijas Ie
dzīvotāju izpratni par minēta 
stāvokļa nopietnību, par vienīgo 
šodien reālo jaunu līdzekļu avo-
m uzskatāma vispārējas mak
sas augstākās izglītības ieviesa 
na Latvijas valsts augstskolās. 
Bez vispārēja atbalsta to varētu 
izdarīt ari LU viena pati. jo par 
»ās nozīmīgumu un atbalstu tai 
spilgtu liecību dod ar katru ga 
• Iii pieaugošais sludēlgribēlāju 
-.kails (1994. gadā tas sa 
sniedzis rekordlimeni). 

3. PRIEKŠLIKUMA SATURS 
UN REALIZĀCIJA 

Atbilstoši citu valstu augsi 
skolu tradīcijām un Latvijas 
reālajai situācijai mācību' mak 
sa nosakāma 25 - 30% apmērā 
no reālajiem vidējiem studiju 
Izdevumiem. Pašlaik LU vienā 
akadēmiskajā gada vienam stu 
deiilam vidēji liek izlietots ap 
450 Ls. Tas nozīmē, ka mācību 
maksa vienam sliidentam par 
vienu akadēmisko gadu varētu 
būl ap 150 Ls. 1 izskalot, ka šis 
LU i eņēmums izmanto jams 
praktiski tikai LU mācībspēku 
dgu palielināšanai, ar to vai 
īdzšinējās algas palielināt vidēji 

gandrīz divas reizes. 

Šāds algu palielinājums nevai 
būt izdarāms tiri "'mehāniski" 
Tas jāizmanto kā iespēja pāra 
ir'slācijas rezultātā palielināt al
gas (pat vairāk par divām rei 
zēni) tikai tiem. kuri var aplieci 
nāt savu atbilstību jaunajām 
prasībām. Pamatojoties uz lo. 
jāorganizē pieņemšana darbā 
pēc konkursa ar ļoti slīng rām 
prasībām. Jaunos līdzekļus va 
rētu iekļaut sociālajos fondos to 
mācībspēku atbalstam, kuri ļoti 
daudz devuši Universitātei, bel 
nav vairs spējigi to tālāk darīt. 

Minētais mācību maksas lie 
ļums uzskatāms par optimālu ari 
no studējošo puses, jo atbilst 
lani. ko students var cerēt nopel 
nīt vasaras mēnešos. Mācību 
t>ada laikā studentiem var piedā 
āl dažādus apkalpošanas 

darbus pašā LU (bibliotēkās, ēd
nīcās un kafejnīcās, kompjūlera 
klasēs, grāmatu kioskos u.tml.J 



ar fcspeju tiki albrīvuiif in i i" 
mācību maksas u n pat nopelni 
sev i/.liku. No mācību maksa-
varētu atbrīvot studentus ai 
i/cilām sekmē»»'studijās. Līdz 
smejas stipendijas ka ļoti nenozi 
migas turpmāk nebūtu vairs sul.. 
lāmas >. ii iiini-nui visiem, bet gai 
piešķiramas dzīvošanai nu sekitii 
gām studijām pietiekošā apitiērVi 
lietņi kuri tās būs ipasi pelnījusi 
(personālas stipendijas) vai tiem. 
kuti ite pasu vainas dēļ iiokļuvuši 
smagos d/ives apslakļus. 

Minētais mii ibii maksas lie 
ļums albilsl sludijam pilna laika 
le/ima (agrākajam studijām die
n a s nodaļa) nu samazināmas stu
dijām nepilnā laika režīmos. 
Mācību maksa iekasījām.! par 
kairu semestri atsevišķi IĶIZ. katra 
semestra sākumā paredzētās 
reģistrācija-- nedēļas beigām. 11/ 
atsevišķas vienošanas panta tā to 
V&T iekasēt ari par īsākiem perio 
diem. Mācību maksa IT»i Ls par 
akadēmisko gadu nosakāma vie 
n.ida visiem LU pilnā laika stu
dentiem. Atsevišķas studiju prog
rammās par īpašiem pasākumiem 
(ekspedīcijas, speciālās laboratori
jas, pastiprināta kompjūleru lie 
lošana u.lml.) var līkt noteiktas 
papildmaksas. Mācibu maksas 
palielināšana n a v pamatojama 
tikai ar lielu pieteikumu skaitu 
kādā no studiju programmām. 

1994./95. akadēmiska gada 
rudens semestri būtu jāsagatavo 
visi priekšnoteikumi, lai jauno 
kartību varētu ieviest ;iī pāva 
sara semestra sākumu, t.i. ar 
1995. gada 1. februāri. Studenti 
par iespējamo maksu lielumiem 
u n norēķinu terminiem jābrīdina 
līdz 1994. gada I. novembrim, 
lai līdz 1995 gada I . februārim 
varētu piedāvāt nepieciešamo 
palīdzību visiem, kuri jaunās 
kartības deļ nonāks iepriekš ne 
paredzētas grūtībās vai uzskatīs 
par neiespējamu turpināt stu
dijas LU-. 

LU rektors JURIS ZAĶIS 

lt:\A NliitJĻA 
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JA ESI STUDENTS... 
noteiktās bi ļešu cenu atlai 
ies. Bet. sakot ar 1995. gada 
! janvāri, ir paredzēts ieviest 
šluži j a u n u s istēmu stu 
lenti par transportu maksās 

pilnu maksu, bet sava augsi 
-.kolā varēs saņemt kompen 

nāciju, kas daļēji seglu tran 
sporta izdevumus. Šobrīd šo 
k o m p e n s ā c i j u i z m a k s ā m 

tlsts budže tā ir paredzē ts 
kļaut divus miljonus latu. 
"Attiecībā pret transportu, 

ka u/uciklii izmaksājamas ķonipensā 
i ijas suminu, studenti tiek sadalīti 
trijās kategorijās", sacīja .1. Kuškins 
"P irmā kategori ja — student i , kas 
Izmanto vienīgi pilsētas transportu, 
lai nokļūtu augstskola un atpakaļ . 
Otra studenti, kas dzīvo kopmītnē 
(vai irē dzīvojamo platību, dzīvo pie 
r a d i e m u .un l . ) un tā tad č e t r r e i z 
mēnes ī brauc uz mājām, tātad ar 
Starppi lsē tu t ranspor tu . Treša 
studenti, kas dzīvo tuvākajā apkārtne 
(l īdz 100 km a t t ā lumā ) uti b r a u c 
kairu dienu uz augstskolu. Metodiķa 
par šāda sadalījuma veikšanu šobrīd 
ir atrodama Izglītības ministrijā." 

Bei pats kompensāciju izmaksas 
m e l i ā n i s m s p a t l a b a n ir ļot i ne 
skaidrs 7t kas apkopos informāciju 
par k o m p e n s ā c i j a s s a ņ e m š a n u . 
Kušk ina -.kungs gan p i eb i l da , ka 
šāda rakstura jautājumi esot jākar 
lo pašiem studentiem, jo Snliksines 
niinistri ja. lāpai arī c i lās šai pro 

VARBŪT KATRAM NOPIRKT Z I R G U ? 
(tā nejautā I kursa jurists Doma laukumā, bet 
MAGDA RIEKSTIŅA pēc v iesošanās RTU) 

Pavisam neilgi pirms j aunā slu 
dijti gada sākšanās - 30. augusta 
RTU lelpās nolika dažādu Latvijas 
augstskolu - LU. LLU. RTU. LKA -
pārstāvju l ikšanās ar satiksmes mi
nistri jas Transponía koordināci jas 
n o d a ļ a s v a d ī t ā j u J ā n i K u š k i n u , 
Sarunas tēma bija visnotaļ aktuālā 
ikvienam studentam būt vai ne 
bul student iem at laidēm braukša 
nai sabiedriskajā transporta. 

Atskaitot dažu labu vispārīgu Irā 
zi par lēmu. ka visiem ir slikti un 
j ā c e r , ka n ā k o t n ē b u s l a b ā k . -
J . Kušk ins k lā tesoša j i em sn iedza 
a r ī d i e z g a n d a u d z k o n k r ē t a s 
informācijas. Tātad — līdz 1994. ga
da b e i g ā m s t u d e n t i t r anspo r t ā 
joprojām varēs braukt, izmantojot 

lektā i esa i s t ī tās min is t r i j as , pie 
mēram. Izglītības ministrija, ir at 
bildtgas likai par noteiktās naudas 
s u m m a s j e d ā l i š a n u ministr i jas li 

' tnni i ne vairāk. 
Bet jautājums par to. kā plānotā 

kompensāci ju sistēma līks ieviesta 
dzīvft, joprojām paliek atklāls. Jāsa
ka vienīgi — laiks rādīs. 

Be ( p a g a i d ā m priecājieties, ka 
līdz 1994. gada beigām daži mēneši 
at l ikuši un n e a i z m i r s t i e t m ā j ā s 
studentu apliecības. 
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PREZIDENTS DZĪVO NETĀLU N O UNIVERSITĀTES 
Jūnijā LU rektors J.Zaka kungs apmeklēja Gdaņskas un 

Šcecinas Universitātes. Pirms šī brauciena ar Gdaņskas 
Universitāti mūsu Alma mater nebija sevišķi dētu 
kontaktu. Tā ir relatīvi jauna Universitāte, kura tikai 
gatavojas svinčt savu 25 gadu jubileju. 

Mūsu Universitāte jau' ļx*c ( lažām 
n e d ē ļ ā m s v i n ē s 7f3 g a d u i l g o 
pastāvēšanu. 

Gdaņskas Universitāte nav cafti 
pus tina augstskola. Tas fakultāšu 
nami un ci lās ēkas atrodas plašā 
t e r i t o r i j ā , k a s a p t v e r g a n p a š u 
Gdāņsku. gan Sopotu. gan Gdit.iu. 
Pašlaik Universitātes vadība domā 
izveidot v i eno tu Centru Gdaņskā . 
T a m b ū t u a tvē l ē t i ap 20 ha . LU 
rektoram-bija interesanti redzēt šo 
vidi, kas līdzīga mūsmāju situācijai. 
Pi lsētā, tāpat kā Rīgā. ir va i rākas 
augs tsko las ar dažādām iev irzēm, 
p i emēram, medic īnas , tehniskā u. 
c. Polijā pastāv uzskats, ka Gdaņ 
skas Universi tāte ir sevišķā valdi 
b a s u z m a n ī b a s cent rā , j o Po l i jas 
prezidents L.Valensa savu politisko 
karjeru sācis tieši Gdaņskā un ari 
tagad nedēļas nogales pavadā mājā. 
kas a t rodas netālu no Universitā
tes. Pēc rektora d o m ā m — Gdaņ 
skas Universitātes cilvēku aktivitāte 
un darbaspējas ir noteicošās. 

Gdaņskas Universitātē spēcīgāk 
att īst ītas ir humani tārās z inātnes . 
Vērojama orientācija uz reģionā bū

t i skāka j am v a l o d ā m — s l ā vu un 
s k a n d i n ā v u . LU ar i spec ia l i z ē jas 
valodu zinātnē. Ir būtiski: vai izpē 
Ies objekts ir baltu valodas, vai šau 
rakā aspektā latviešu valoda. LU 
studē ari krievu valodu, bet tā ir li 
kai viena no slāvu valodām. Rektora 
kungs uzskata, ka vajadzētu studēt 
arī poļu valodu. Polijas vēsturnieki 
sevišķu uzmanību pievērš Baltijas 
j ū r a s reģionam, ko var uztvert kā 
ī p a t n ē j a s c i v i l i z ā c i j a s t e r i t o r i ju 
kultūrvēsturiskajā z iņā. T ā kā LU 
Vēstures un Filozofijas fakultātē ari 
ir māc ību spēki un student i , kas 
pē la šo prob lēmu. Gdaņskas vēs
turniek i uzdāv inā ja g rāmatu par 
H a n z a s p i l s ē t ā m — G d a ņ s k u . 
Brēmeni u. c. 

Apmeklējot Šcecinas Universitāti 
J . Z a ķ i s i epaz inās a r in t e r esan tu 
valsts izstrādātu formulu, pēc ku 
ras izrēķina f inansē jumu l ie lumu 
augstskolām. Šcecinas Universitātē 
a t t ī s l ī t ākas ir dabas z inā tnes , ari 
lādas, par kurām LU gandrīz neiri 
teresē jas. p i emēram, j ū r a s krasta 
izpēte, ibliologija u. c. 

Otrs j a u t ā j u m s , par ko intere 

A S V D Ā V A N A JURISTIEM 
LU Jur id i skā fakultāte s a ņ ē m a Juristu Apvienības fThe American Bar 

d ā v a n u - L A T V I E Š U A N G Ļ U . 
A N G Ļ U L A T V I E Š U J U R I D I S K O 
T E R M I N U V Ā R D N Ī C A S , ka s u k a 
sagatavotas un iespiestas ar Amerikas 

Association - ABA) un Centrālās un 
Austrumeiropas Juridisko Iniciatīvu 
rrhe Central and East European Law) 
Initiative CEELI ) nodaļas gādību. 

Attēlā (pirmais pa 
kreisi) Juridiskās 
fakultātes dekāns, 
akadēmiķis, prof. Dr. 
habū. fur. Jānis 
Vēbers pateicas dāvāto 
vārdnīcu izsniedzējai 
Donnai Stinsones 
IDONNA H. SnSSON. 
ESQUIRE) kundzei, 
kas pārstāv ABA 
CEELI, no viņas pa 
labi tulkotāja 
J. VARSLAVĀNE. pa 
kreisi— raksta autors. 

sējas LU rektors l i l i j ā , bija augst 
skolu bibliotēku stāvoklis. Tāpat kā 
p i e m u m s p a s t ā v gan a t s e v i š ķ u 
augstskolu, gan publiskās bibliote 
kas . G d a ņ s k ā pat cenšas izveidot 
sept iņu augs t sko lu kopē jo b ib l io 
teku tīklu. Tas . ka jebkuras augsi 
skolas s tudents var apmeklēt j e b 
kuru bibliotēku, ir brīnišķīgi. 

T r e š a i s un ne mazāk svar īga is 
jautā jums bija vesel ības aizsardzi 
ba. Šeit ir atšķirības no LU poliklī 
nikas. Polijā studentu veselības aiz 
sardzību finansē nevis Universitāte. 
!>el Veselības aizsardzības ministri 
j a ( j e b Uibklājības ministrija Latvi 
j a s gad ī jumā ) . Augs t sko l a s savu 
poliklīniku finansiāli tikai atbalsta, 
n e v i s uz tur . Po l ik l īn ikā at t īs t ī tas 
iris nozares— zobārstniecība, gine
koloģija un iekšējo orgānu sl imību 
ā r s t n i e c ī b a . P rak t i sk i G d a ņ s k a s 
s t u d e n t u po l ik l īn ika tikai sn iedz 
p irmo palīdzību, apseko sl imnieku, 
turpretī LU studentu polikl īnika ir 
iedziļinājusies ārstēšana. 

Neno l i edzami LU rektora brau
c i e n s uz P o l i j u b i j i s v e i k s m ī g s . 
S t a r p U n i v e r s i t ā t ē m s ā k u š ā s 
sarunas par sadarb ību dažādu zi 
nātnu apguvē , mācību spēku vie^ 
l ekc i j ā s un a u g s t s k o l u d a r b ī b a s 
pieredzes apmaiņā. 

AUAŠULTE 

VIŅI PUE MUMS 
Ievērojamu darbu vārdnīcas tapšanā 
ieguldījuši l ās redaktori Steisija O. 
Kondrela (STACIE O. CONDREUJ un 
V i l j ams K. Kondr e l s (W ILL IAM K. 
CONDRELL ) . kas . uzturoties ilgāku 
la iku Latvijā, organizēja vārdnīcas 
tulkotāju un konsultantu darbu. 

Vārdnīcas Juridiskajai fakultātei 
dāv inā tas ar nosac ī jumu, lai daļa 
n o t ā m t i k t u i z m a n t o t a s a v ā m 
vajadzībām, bel daja — pārdota, un 
par saņemto naudu liktu iegādātas 
fakultātei nep iec i ešamās speciā lās 
j u r i d i s k o t e r m i n u s k a i d r o j o š ā s 
vārdnīcas ang ļu valodā. 

VALTERS SULCS, 
LU Juridiskās fakultātes dekāna 

vietnieks 
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SPRIEŽ MĀCĪBSPĒKI 

PRIORITĀRĀ P R O G R A M M A — VIDES E K O N O M I K A 
Notiek Ekonomikas fakultātes prečzinības katedras sa

darbība ar ārzemju zinātniekiem, tādēļ paldies Austrālijas 
zinātniekam Imantam Ronim par Prečzinības katedrai 
sniegto zinātnisko informāciju un Dānijas prof. Hansam 
Nielsenam par VAK priekšsēdētāja funkciju Teikšanu. 

• 29. jūnijā mācību gada noslēgti 
ma sēdē (ika pārskait īs iepriekšējā 
gadā veiklais, sevišķu vērību pievēr
šot zinātniskajam darbam, tajā starpa 
diplomdarbiem. Tie (ika veltīti visus 
interesējošu problēmu i/pelei par pie
cu īpašībām, kas nekaite apkārtējai 
videi un šo preču lietotājiem. 

• Pašreiz, i/siradajoi diplomdar
bus, rodas informācijas i rukums, j o 
saimnieciskās ziņas liela mēra tiek 
turētas noslēpumā. Tāpēc pivi zinības 
katedra izmanto ari informāciju par 
tadām precēm, kas neskaitās komerc
noslēpums un tomēr ir grūti pieeja 
ina. jo tiek aprakstīta dažādos zili
nātos ārpus Latvijas. Mūsu Austrāli 
jas kolēģis tīņants Ronis interesējas 
par šo informāciju, un. apciemojot 
L;riviju. ir'vairākkārt devis presei in 
teresantus pārskaitīs par mūsu eko 
noinikti ārzemnieku skat ī juma, no 
kuriem liela daļa ir publicēta "Lauku 
Avīzē" Savos apciemojumos 1. Ronis 
ir licies ar mūsu katedras diplomāti 
diem. iepazinis viņu vajadzības un 
atsūtījis diplomdarbos izmantojamu 
info'rmāciju. Tajā ir kalkutāt ijas par 
lauksaimniecības politiku, kas visno 
la| saist ī tas ar dabas a izsardz ību, 
vellijol uzmanību- ražošanas ekonomi 
kai un ekoloģijai. Pēdēja ietver infor 
māciju par telpas piesārņojumu ar 
radioaktivitāti, -kas'saistīta ar indus 
triaiizāciju un enerģētiku. Heinēram. 
liek saņemti Rietumu atomenerģijas 
speciālistu novērojumi par dairiba dro
šības pakāpi Padomju laikā būvētās 
atomelektrostacijās. Iemesls bažām 
par iespējamu Černobiļas katastrofas 
atkārtošanos ir_ 1992. gadā reģistrētie 
1205 alontspekslacijās notikušie lielā 
ki vai mazāki traucējumi iekārtu dar 
bībā. Visu.fcuk.il runā par Černobiļas 
spēkstacijas atlikušo bloku slēgšanu. 
I>el to nealļauj ekonomiskā situācija, 
j o i v i 11. vr. i |i>|>i' -|.ini dod 7 ... vajadzi 
gās enerģijas. Nesen bija piecu gadu 
atceres diena, kad Černobiļas atom
e l ek t r o s t ac i j a s p r ā d z i e n ā i zme ta 
daudz radioaktīvo vielu. 

Daugavas Vanagu organizācija ir 
uzdāvinājusi Latvijai vairākas radio 
aktivitātes mērīšanas iekārtas, kas 
nāk no Vācijas bruņojuma. Šis iekar 
tas ir b i jušās A u s t r u m v ā c i j a s un 

Padomju Sav ien ības kopražo jums. 
Radioaktivitātes mērīšanā liek izman-
lots to efekts uz pusvadītājiem. Meri 
sanas jutību limitē iekārtu (rukums 
ātrai paraugu sadedzināšanai, lai sa
koncentrētu radioaktivitāti pelnos. To 
visu nākotnē varētu izmantot diplom
darbu tematikā. An mūsu katedra sa 
darbība ar ārstu kolektīvu piedalās da 
/.ādu analīžu izpētē (skat. Latvijas 
Ārsts š.g. 2. Nr.). Situācijas vērtējumā 
piedalās ari studenti Doc. J. Raipulis. 
vadot mūsu katedras diplomdarbus, ir 
pētīj is sas l imst ības pal ie l ināšanos 
da žādos L iepā jas ra jonos , kā arī 
risinājis upju pašattīrīšanās problē 
mas. dodot risinājumiem ekonomisku 
interpretāciju. 

• Roņa kungs ir atsūtījis ari male 
riālus par BALTIJAS JŪRAS ŪDENS 
piesārņojumu. Izrādās, ka noguluma 
slānis, kur praktiski nav skaln-kļa. lī
dzīgi kā Kuiiera ezera sapropeļa slā 
nis. noguļas Rīgas juras Iki pretī Dati 
gavas ietekai. Tas ir raksturīgi Baltijas 
jūrai vispār. 

• Saņemta informācija ļauj ari ver 
tēl lās kaitīgās vielas, kas vati kavēl 
ūdens pašatl īnsanos. Sl.Pēterburga 
2500 f abr ikas laiž s m a g o metā lu 
sa turošus no t ekūdeņus Ņevā. T ie 
iekļūst ūdens organismos un var ap 
turēt pašai tīrišanns. Tiek minēta ari 
informācija, ka. otrajam Pasaules ka
ram be idzot ies . Liepājas apkār tnē 
jūrā attiecīgos konteineros tika no 
gremdēts ap 300 tonim ķīmisko iero 
ču. kas. korodējot konteineriem, var 
kļūt apkārtnei bīstami. ' 

• Pastāv iespēja vērtēt mi gaisa pie 
s a rņo jumu . I z radās , ka Latv i jā , 
salīdzinot ar citām Baltijas valstīm, ir 
vismazākais piesārņojums, tomēr la 
profils mainās, pieaug slāpekļa oksīdu 
emisija, kas izskaidrojama ar moderno 
automobiļu skaita palieliiiāšanos. 

• Materiālos tiek izteikts brīdinā
jums uzglabāt un pārstrādāt Rietttm 
eiropas atkritumus! Latvijā. 

• Katedras sēdē cenlās noskaidiot. 
vai diplomdarbu tematikā tik liela ttz 
manība jāvelta apkārtnes ekonomikai, 
skaitot tādas preces kā tīros un netīros 
ūdeņus, gaisa piesārņojumu un precu 
(ari iesaiņojuma materiālus) reutiližāci 
jas problēmas. Šeit jāatzīmē, ka šaska 

iļa ar Eiropas Savienības palīdzības 
plānu universitāšu darbu materiālam 
atbalstam par prioritārām tiek uzska 
litas programmas, kurās ietverta vides 
ekonomika. R e apkārtnes pieder arī 
cilvēks. Visa cilvēces d.nbība pamatos 
ir veltīta dzīves kvalitātes uzUilx>šanai. 
To var sasniegt ar mērķtiecīgu darbu 
attie«1gā virzienā. 

Kāpēc tādā gadījumā Latvijas Uni 
cisilates Ekonomikas fakultātes ko 

iiK-rczinību nodaļai būtu jāatsakās no 
dabaszinātņu priekšmetiem, bet pretēji 
Eīrolakultāles ieteikumam un ari pre 
tej i Stokholmas Karaliskās Ekonomi 
kas skolas Latvijā pieredzei prioritāros 
priekšmetos (A grupas disciplīnu s a 
rakstā ) j ā i e t ve r t ikai soc io loģ i jas 
priekšmeti? Nākamais jautājums, kas 
lika aplūkots katedras sēdē. bija par 
mūsu studentu stažēšanās iespējām 
ārzemēs. Šoreiz ar stažēšanos saprot 
īslaicīgu uzturēšanos ārzemēs, lai no
klausītos kādu kursu vai izietu kādu 
praksi, bet pēc tam atgrieztos mūsu 
katedrā. Tas iespējams vienīgi tad. ja 
programmas ir savietojamas. 

An Eirolakullāte ieteic lielāku savieti 
ojaniibu ar līdzīgām bakalaura prog
rammām citas Eiropas universitātēs. 

• Valsts eksaminācijas komisijas 
priekšsēdētājs šogad bija Dānijas prole 
sors.J. Nielsens. Musu cienītais viesis ar 
valodu protošiem studentiem runāja 
likai angļu un vācu valodā. Studenti par 
to bija informēti vairāk nekā pirms pus 
gada. lās atļāva dēmons! rējaniam male 
riākun tekstu uzrakstīt svešvalodā. Dip 
kņndarbos bija ietverta materiāla analīze, 
kas lielā mēra lika veikla ar katedra <-so 
s o datoru palīdzību. Zināmas grūtības 
radīja tas. ka datori šobrīd ir novecojuši, 
kas ieroljezo lielas dalu liāzes aplversa 
nu. Viena datora modernizēšana prasītu 
ap 7oo l,s lielus izdevumus. Būtu labi. ja 
s o naudu varētu sapelnīt no maksas 
maģistratūras l īdzekļ iem. Vairumā 
gadījumu demonstrāciju materiāls bija 
izpi ldīts ar modernas Quat ro Pro 
programmas palīdzību. 

Izradās, ka atsevišķos gadījumos dip 
lomdarbi ir likuši aizstāti ar papildus 
eksāmenu. Jāpiekrīt prorektoia prot. 
Di. oec. d. Krūmiņa viedoklim, ka attis 
tāmās programmas var tikt iedalītas 
akadēmiskās un profesionālās studiju 
programmās, kadēmiskās programmās 
lomēr vajadzētu ietilpt diplomdarbam. 

Katedras sēdes jautājumus atstāstīja 
ILMĀRS SKĀRDS 

http://fcuk.il
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Prezidentu drib trecUil \ fsi,.. 

6. JŪLIJS — 
A S V PREZIDENTS LATVIJĀ 
Rīga todien bija svinīga, sal raukta 

un saulaina. 1991. gada 6.jūlijs 
Latviju apņemot brauc -ASV prezidents 
Viljams D/.elersons Klintons. 

"Man v iņš j ā r e d z , tad es va ru 
mierīgi mirt", teica kāda veca sievi 
ņa. Kāds tveicē stāvēja pusi dienas, 
lai būtu Brīvības pieminekļa tuvu 
mā un nenokavētu īsto bridi. Prezi 
denla tulkam tas bija kaifs. Viesni 
cas bija pārp i ld ī tas , j o tūristi no 
d a u d z ā m zemen i arī g r i bē j a hīti 
valstī, kur viesojas ievērojamas per 
sonas. Latvijas Universitātes galve
nā ēka kļuva pār ārvalstu un paš

māju žurnālistu preses eentni . Lai 
arī pirmā informācija par iespējamo 
vizīti saistī jās ar to. ka prez idents 
Bils Klintons mūsu Alma mater la 
SĪŠ lekciju, viņš runāja uz Brīvības 
bulvāra. liet Universitāte j au ir tur 
pat blakus. BRĪVĪBA un UN1VERS1 
TĀTE jēdzieni, kam pasaulē nav 
tukša skaņa. 

Vēsturiskajā notikumā klāt bija arī 
LU laikraksta "Universitātes Avīze" 

redaktore ILZE BRINKMANE 
un fotokorespondents 

TENIS NIGULIS 

Latvijas armijas virspavēlnieks saviem puišiem ceļā uz lidostu teica: 
"Ievelciet dziļi elpu, atcerieties mātes un līgavas un nedreblnletlesl" 
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Kolēģis fotogrāfs no uztraukuma un sajūsmas pat pārteicas: "Tā 
tik bija vēsturiska Bila Vinstona klīzīte Rīgā!" 

i„u attaisnojas cienījama Klīntoiia 
k<nņ>a vārdi pie Brīvības pieminekļa 

"Šodien mēs svinam atjatmotiba-, 
bridi. Šodien mēs pieminam jūsu drosmi. 
Šodien mēs priecājamies, jo Igauniju, 
[.atviju und.ieliivu vairs vakla tikai cietis 
spēk>. un šis spēks saucas briviba(..i 

Î ai Baltijas taulu gars lido augstu: 
Lai br īv ības stipra ga iso tne 

neizzustu nekad! 
Brivās Amerikas Savienoto Valstu 

tautas vārdā es uzrunāju br ivās 
Baltijas lautas uri saku: Lai atskan 
brīvība' 

Vai uius! 

Brīvībai 
Freedom!" 
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VIEDOKLIS 10 
LATVIJU LATVIEŠIEM VAI KRIEVIEM U N EIROPAI? 

Latvijas un Krievijas parakstītais 
l īgums par krievu armijas izvešanu 
no Ud vijas ir vienreizējs nol ikums 
vēs lurē okupāci jas vara uzstāda 
noteikumus, lai ta a is ia lu okupētu 
valsti. Ka redzams no līgumu lek 
stieni, tie īr rakstīti krievu valodā 
un pasniegti UiLvijai no krievu sa
runu delegācijas. Nekur neparādās, 
ka 1.atvijas sarunu delegācija būtu 
uzstādījusi savas prasības. No Lai 
vijas puses vajadzēja būt. p iemē 
ram. šādām prasībām: I) sanuiksu 
par 1.alvijas armijai atņemto apbru 
nojūmu un materiāliem. 2) par lai 
viešu dzīvā spēka Iznīcināšanu un 
i z m a n t o š a n u ve rgu n o m e t n ē s . 3) 
par valstij nodarītajiem postījumiem 
un zaudējumiem, i ) par krievu ar 
mijas un māksl īgi izveidotās rūp 
niecības dabas piesārņojumiem Lat
vija. 5) nes maksa par krievu anni 
jas 50 gados aizņemto zemes prati
nu. 6) par administratīviem, perso 
nāla un c i t i em i zdevumiem, kuri 
saistīti ar krievu armiju pēdējos ga 
dos. 7) līdz 31. augustam Krievijai 
jāa ts tā j Abrenes apgaba ls . Tā tad . 

armijas galvenā spēka, vairāk nekā 
24.000 apbruņotu virsnieku, palik 
sanu Latvijā. Krievija savu armiju 
pārveido uz mazām mobi lām vieni 
bām, un militāros jautājumos orien 
lēt iem novērotā j iem nebū tu grūti 
saredzēt l^alvijā a ts tā to v i rsn ieku 
iespējas iekļauties šinī sistēmā. 

Šo "atvaļināto" virsnieku armijai īr 
l ie ls a tba l s i s Latv i jas kr iev iskajā 
sabiedrībā, kuru j)ārslāv liels skaits 
Latvijas neatkarībai naidīgas krievu 
organizācijas: Ve lerānu tiesību aiz 
sardzības savienība. Krievijas pilsoņu 
asociācija Latvijā. Latvijas komunistu 
savienība. I>atvijas nepilsoņu šāvieni 
ba. Latvijas aparteīda liga. Cilvēktie 
sību aizstāvēšanas komiteja, Latvijas 
sociālistiskā partija. Kazaku orgāni 
zāeija. Saeimas frakcija "Līdztiesība" 
u.c. Šo pret va ls t i sko organizāc i ju 
darbība Latvijai nav aizliegta. 

Minē to o r gan i zāc i j u pā rs tāv ju 
Latvijai na id ī go da rb ī bu . a tba l s t a 
Krievija izdotie laikraksti, kuri liek 
iepludināti Latvijā bēz Latvijas īe 
stāžu iebi ldumiem, l a ik raks tu s a 
lurs pauž nep iec i ešamību Latvijā 

31. AUGUSTĀ LATVIJU IT KĀ ATSTĀJA KRIEVUA 

pieņemamiem pavalstniecības liku 
īnieni un Rietumvalstu iespaidoša 
nu sev labvēlīgā virzienā. Tā ka Lat
vijas va ldošai iekārtai nav patstā 
v ig i . la tv iešu l au lās pas tāvēšana i 
a tb i l s t o š i u zska l i . ko p i e rāda ar 
Kr iev i ju pa raks t ī l a i s l ī g u m s , va r 
sagaidu kā krieviem, tā rietunmie 
kiem iztapīgu pavalstniecības lēmu 
I I H I . Būtu bijis loģiski, ka jaunradi 
tā institūcija— valsts cilvēku tiesību 
ministrs Olafs Briīvers — būtu ra 
dus i e s , lai i zskaidrotu r ie tumnie
k iem Latvijā va ldošos un latv iešu 
tautai bīstamos apstākļus, bet izra 
dās . ka viņa l ie lākās rūpes ir par 
s v e š t au t i e šu labk lā j ību. T a s v iss 
sakņo jas sapņainā iztēlē pa r ātru 
iekļaušanos Eiropas ūnijā, kaut vai 
upurējot latviešu tautu. 

Neno l i edzami , ka jaunai va ls ts 
iekārtai , kaut ari ta lielā va iruma 
sastāv no vecās nomenklatūras un 
la iemesla dēļ palikusi bez ārlietu 
ministra, kurš šobrīd bu lu ļoti ne
pieciešams, ir veicami sarežģīti uz. 
devumi . Uzdevumu veikšana u i<-
sa ist ī juš ies ari bi jušie tr imdinieki 

S ARMIJA. 

VISPĀR SA1 DIŽENAJAI LiETAI (MILITĀRISMAM — RED.) NODODAS LIEKĒŽI. SAVEDĒJI. ZAGĻI. LAUPĪTĀJI. 
MAZIZGLĪTOTI IJJJKU ĻAUDIS, STULBEŅI UN TAMLĪDZĪGAS MIRSTĪGO PADIBENES. NEVIS PIE LAMPAS 
GAISMAS MODRĪGIE FILOZOFI. 

(ERASMUS ROTERDAMUS 1511. G.) 

PBLA iniciatīva un tādēļ nav pieļau-
jauts iespaids il l\ā latviešu politiķi 
stāvētu rindā ar nolaistām biksēm 
un gaidī tu, kad dabūs pērienu no 
austrumiem un rietumiem. 

Šeit skarti politiski jautājumi virs 
rakstu veidā un katram no tiem ne 
pieciešama atsevišķa analīze, bet tam 
nav laika, j o notikumu straujā norise 
prasa nekavējošu rīcību — vispirms 
latv iešu lautas pārdz īvošanas. pēc 
tam tautu un Eiropas kopības dēļ. 
Citādi nebūs ko "kopībai" piedāvāt. 

GUNĀRS PĀVULS. Zviedrijā 

Latvijas sarunu delegācija galvenā 
kārtā nodarbojusies ar Krievijas uz
s tād ī to prasību mīks t ināšanu, un 
l a s n e d o d iemes lu sa jūsminā t i e s 
par "diplomātiskiem panākuniieni". 

Rietumvalstu apsveikumi un atzi 
niba par parakstītajiem līgumiem ir 
vēs tur isk i paz īs tama mazo va ls tu 
upurēšana uz miera sargāšanas al 
tāra un nezināšana par līgumu pa 
lieso saturu. Krievu armijas atlieku 
i zvešanu, dažu tūkstošu karavīru 
un materiālu, uzskata par lielu sa
s n i e g u m u , bet n e k o n e z i n a p a r 

dz īvo još iem kr iev iem rūpēt i es , lai 
a t j a u n o t u s a v a s " v ē s t u r i s k ā s 
l i es ibas" atkal iekļauties Krievijas 
sastāvā. Propaganda dažādos līme 
ņos ir vērsta uz sabiedrības sagala 
vošantt politiskām akcijām un l o a t 
balsta centrāli sagatavoti pasākumi, 
kā piemēram, jau z ināmās publikā
cijas Rietumu presē un nupat jūnija 
sākumā TV raidījumā Kanādā, kur 
šausminājās par krievu un žīdu iz 
raidīšanu no Latvijas. 

Atjaunotie krievu centrālie pasa 
kurni ir saistīti ar Saeimā drīzumā 
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STUDENTU VIENĪBĀS 

KAFIJA EIFEļA TORNĪ 
Kāda bijusi studenta un studentu organizāciju min? Tāpat kā visiem, 

karsta, taču katrai atšķirīga. Tā, piemēram, vienotnes "Līdums" un kon 
kordijas "Valdemārija" dalībnieki kopīgu pasākumu rīkošanu bija ieplāno
juši, sākoties jaunajam mācību gadam. Bet ar divtik lielu spara. 

Savukārt vairāki "Fraleniilas Rusti
cana" pārstāvji ar organizācijas starp 
niecību varēja apskatīi tālākas valstis. 

J au vasaras sākumā Roinislova 
kungs (F!K!) informēja par iespēju 
piedalīties desmit dienu braucienā ar 
autobusu pa Rietumeiropu. Ķelne. 
Parīze. Luksemburga. Amsterdama. 
Pēc brauciena viņš pats alzīst: "Tas 
bija to vērts . " Un kā ne — ne j au 
katru dienu var dzert kafiju Elfeļa 
tornī, kuru vasaras laikā dienā ap 
meklējot apmēram 18 tūkstoši skali 
laju. Aplūkotas arī dažādas baznīcas, 
muzeji, vecie pilsētu kvartāli. "Brīv 
s tundās " bijusi iespēja iepaz.il ari 
mūsdienu dz īves ritmu. Neaizmir 
stamus mirkjus dāvājusi daba. kuras 
krāšņuma pilnveidošanā savu roku 
pielicis ari cilvēks. Apbrīnas vērti esot 
bijuši naktī dažādās krāsās apgais

motie kalnu gali. 
Atšķirīgi esot uztverts Smaržu mīl 

zejs. Šnja vietā vīriešiem esot iespēja 
atbrīvoties no visas liekās naudiņas, 
bet sievietēm ar sevišķu interesi aplū 
kol smaržu noturībai pielietojamos 
kaltētos vīriešu sēkliniekus. Romis 
lova kungs, šķiet, ar atvieglojumu 
te ic . ka: " M ū s d i e n ā s , pa te i co t i e s 
"zaļo" spiedienam, smaržu galavoša 
nai vairs nelieto savvaļas dzīvnieku 
orgānus (t.sk. vīriešu)." 

Daudz interesanta katrā apska 
tītajā pilsētā. Ari. vērojot pašus cii 
vēkus. Cilvēkus darba, ikdienā. Sāf 
tajos, jaunajos un vecajos kvartālos. 
Pēc ce ļo juma, ar pat iku pārcilājot 
fotogrāfijas. F!R! filistrs secina, ka: 
"Galveiiais - - būt ceļā gan tiešā nozī 
mē. gan tīri filozofiskā." 

POZITĪVĀ ATTIEKSME ISLANDI 
Tāpat, lai kļūtu gudrāks nekā va 

kar. lai būtu jūtama attīstība, jūnijā 
ceļā uz Islandi devās Fr!R! tautietis 
Jānis Java. ļ>ai mācītos uzņēmējdar 
bību. Šāds brauciens bija iespējams, 
pateicoties latviešu un islandiešu Ju
nior Cliamber ĻJ.C.) kontaktiem. Kaut 
arī dažbrīd bijis grūti atšķirt, ir va
kars vai rīts — traucējušas polārās 
naktis . Jānis alzist. ka: "Mācīties 
bija patiess prieks." 

Mācibas esot notikušas Is landes 
Menedžmenta asociācijas telpās. Tās 
ievērojami atšķīrušās no I.U pieredzē
tā, lekci ju materiāli bijuši pavairoti 

vajadzīgajā daudzumā. Savukārt niri 
cībspēki lekcijas atdzīvinājuši ar vi 
deo. interesantiem piemēriem uti tml. 
Apguvuši esot ne tikai to. kas nepie 
c iešams laba biznesa plāna uzrak
stīšanai, bet arī angļu valodu un pras
mi izvēlēties īstās apgērlia krāsas. 

Visā prombūtnes laika (5 nedēļās] 
veiksmīgi licis apvienots gan mācību 
process, gan atpūta. Jānis sajūsmi 
nās par Is landes fantastisko dabu. 
Kalni, ge izer i . ūdenskr i tumi. . . Tik 
daudz kas esot bijis pirmo reizi, ka 
īsumā grūti visu esot pastāstīt. Bet 
realitāte ir Islandes ārlietu ministra 

' £ I K ' -

J Kļ 

izsniegtais d ip loms par kursu sek 
migu b e i g š a n u , pēc tam ne l i e la 
"rundtūre" pa Zviedriju, daudz, daudz 
iespaidu. n<xlerigas zināšanas, jauni 
draugi. Bet svarīgākais, kas gūts Is 
landes brauciena laika, esot "pozilivā 
attieksme"- Spēja pozitīvi raudzītie.-, 
pasaule. Cilvēki (un visa sabiedrība) 
būtu lieli ieguvēji, ja spētu mainu 
savu attieksmi. Cilvēki, kas dzīvojam 
šeit. Latvijā. 

Ceļotāju stāstos klausījusies 
LINDA VAĪTS 

DARBA SVĒTKI FIRKSPEDVĀLES MUIŽĀ 
Studentu vienību vasaras dzīves 

svarigākais nolikums — Darba svētki 
— š o g a d no l i ka i ) . 10. j ū l i j ā 
Firkspedvāles muiža. 

Darba svētkos studenti apvieno labi 
padar ī tu darbu un jauk i pavadī tu 
laiku. To ai ī darīju nelietais pulcitfš 
pārstāvju no "I^alvieles". "Austruma" 
un " F r a l e r n i t a s Rus t i e ana " 
fantastiskajā vietā pie Sabiles ar ne 
mazāk fantas t i sko (un fanāt i sko ) 
saimnieku Ojāru Feldbergu. 

F i r k s p e d v ā l e ir v i ena no t r im 
F e l d b e r g a kunga a p r ū p ē t a j ā m 
m u i ž ā m , un paš la ik ta ir da ļē j i 
a t j auno ta . Det v iņš a p d z ī v o ar i 

n e a p d z ī v o j a m o , i . i . , s a b r u k u š o , 
neizreinoiilēto mājas daļu. izdrupuša 
j ā s i s tabas iekārto jot savu darbu 
izstādi. (Šovasar apdzīvota tika ari 
pussabrukusī Briņķpedv'āles. Imiiža. 
r īkojot g l e zno tā ju p l enēra d a r b u 
izstādi.) \ e mazāk neparasti fsairie 
coši!) ir tas. ko Ojārs Feldbergs&Co ir 
paveicis, izkopjot milzīgu parku ap 
muižu. Te dabiskajā ainavā ievijas, 
ies l īd un iep lūst dažād i māks l a s 
ob j ek t i . Ka r tupe ļu v a g ā s rēgo jas 
Timija Snipa "Zīme", uz Nekurieni ved 
ti lt iņš, caur Jāņa Mitrēvica gleznu 
" S a b i l e " š o r e i z va rē ja i e raudz ī t 
"Ainavu ar govīm". 

Vienību studenti arī papildināja šo 
" i z s t ād i " , p i epu l cē j o t vēl v i enu 
mākslas darbu — "Pedvāles trīsstū
ris", kas veidojās, vālojot un zārdojot 
vienu no nogāzes pļaviņām. Tātad es 
be id zo t e smu nonākus i ar i p ie 
galvenā —- padarītā darba. Samestas 
siena kaudzes un iztīrīts strautiņš. 
Tomēr es mazliet mānos, sakot, ka 
tas bija galvenais. Pats galvenais bija 
sajūtas un enerģija, ko mēs ieguvām, 
t i eko t i e s ar O j ā ru F e l d b e r g u un 
Firkspedvāli. Aizbrauciet turp! 

BAIBA TJARVE 

http://iepaz.il
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SPĒLĒJU, DANCOJU. 
Šogad '.asara bija padevusies itin 

varena saule ar karstumu sevišķi 
neskopojas. Taeu. lai arī tādā laikā 
gribas vien ezera malā gulēl. vairā 
kiem IJU pašdarbības kolektīviem nā 
eās .šo prieku atlikt uz vēlāku laiku, 
jo viņiem bija iespēja savu māku radil 
Citās zemēs Francija, Igaunijā u.e. 
Bet pārējie atpūtas tepāl Latvijā', 
krājot speķus nākamajai sezonai. 

Ko nu kurš darījis, lai stāsta paši. 
Rolands duraševskis, Tautas deju 

ansambļa "Dancis" vadītājs: 
— Pirms 4 gadiem bijām festivālā 

Francijā. Tā Viņiem ir tradīcija, un šo
reiz jau bija 30. jubilejas festivāls, 
uz. kuru tika aicināti tuvākie draugi, 
kas vislabāk patikuši, un ar ko izvei 
dojušies vislabākie kontakti. Pieda 
lijās ļoti daudzi kolektīvi no Porlugā 
Ies. Polijas. Meksikas. Maltas. Čehi 
jas. Ķīnas Moldāvijas. Spānijas u.c. 

Dejojām 3 festivālos - l.e Pui. Anpē-
rā. kur bija citi kolektīvi, un noslēgti-
ma festivālā Montenjonā. Tur bija tik 
šanās ar ļoti spēcīgiem kolektīviem -
profesionāļiem, piemēram. Ukrainas 
korī "Bepč 'Bka" 00 cilvēku sastāvā. Tas 
viss turpinājās mēneša garuma no 
1 1. līdz. 31. jūlijam. Sākām ar Parīzi, 
tad bijām Lionā. Le Pui. Bordo un arī 
pie okeāna, kur l>eidzot guvām veldzi. 

Bija iespēja tikties ne tikai ar olīci 
āliem organizētājiem, bēt arī ar līan 
ēiem ikdienā. Mūs sadalīja pa divi vai 
trīs. un devāmies pie viņiem uz mā 
j ām. lai iepazītos ar ģ imenes dzīvi. 
Braukājām pa kalniem, bijām ari pie 
zemniekiem Maizes svētkos. 

Atsauksmes bija ļoti labas, viss 
palika. Un jāsaka, ka šis braucietts ir 
ļoti veiksmīgi noslēdzies, un mums 
v i s i em j a u ir v i e n o š a n ā s , ka arī 
nākamgad ansamblis brauks prom u/ 

i i - r t 

Kustību teātris LA1MONA STIPNIEKA foto 

mēnesi. Gaidāms ielūgums no Itālijas 
un varbūt arī no Dienvidkorejas. 

Prof. Strautmanis, kamerorķestra 
dalībnieks: 

[\i vasaru nekur nebijām. Kā jūni 
ja sākumā izšķirāmk's. la neesam sali 
kušies. \'airākas meitenes, gatavojās 
iestājeksāmeniem Universitātē, un ceru. 
ka pa šo laiku neviens nav noslīcis. 

Ansis Rūtentāls , Kust ību teātra 
vadītājs: 

- Igaunijā ir liela tradīcija iāl l i 
II.ts aklīvie teātra cilvēki ir izveidojuši 
starptautisku avangarda teātra festi 
vālu "Balto skandāls", kas noticis jau 
ce l tas reizes katru otro gadu. Visu 
laiku bija Pērnavā. taču šoreiz, pirmo 
reizi panel is uz. Rakverī. un kustību 
teātris šajā festivālā ir piedalījies Iris 
reizes, tā ka tur mūs ļoti labi pazīst, 
las ir radošs festivāls, kurā piedalās 
ļoli daudz. īpatnēju teātru no visas 
pasaulēs. Katru dienu lika spēlēlas 
kādas 5 - 6 izrādes. 

Vēl nupat, kā zināms. 15. un 16. 
augustā tepat Rīga bija liels paša 
kūms - dāņu kuģis "Kronborg " . 
Mēs taisījām ļoti sarežģītu videoelek 
Ironisko kustību teātra savienojumu. 
Strādājām divos nakti pa divām rei 
zem. Interese bija ļoti liela. Es doma 
ju. ka viņiem tas bija gan šokējoši, 
gan interesanti, ko mēs darām, piedā
vājot tādu tehniski sarežģītu lietu kā 
v ideoprojekcijas. salehlkomuniķaci 
jas. elektroniskās gaismas plus kus 
lība. forma, grafika uti. 

Visvaldis Klintsons, Studentu leāt 
ra vadītājs: 

Vasarā neko nedarījām. Mēģi
nājumu nebija, atpūlāmīes visi kopā 
un kalis atsevišķi. 

BONNIEŠI IR APMIERINĀTI 
Pirms pāris gadiem Latvijas Filhar

monijas jauniešu orķestris piedalījās 
festivālā Francijā, kui iepazinās a r 
Bonnas univers i tā tes s imfonisko 
orķestri la vadītāju Valteru Miku. 
Gadu" vēlāk viņi vēlreiz tikās šajā f e s 

tivālā nu. pastiprinoties savstarpējiem 
kontaktiem; mūsējie pagājušā gada 
iinfeiii iifvi ii/.uem.ui uz iioniiu. So 
vasar bonnicši atbrauca p ie-mums 
atbildes vizīte, un 2 6 . augustā rektorāta 
sēžu zalē nolika LI vadības likšanās ar 
viesiem. 

Pavisam Bonnas universitātē ir 
četri simfoniskie orķeslri. kuri strādā 
dažādos virzienos u n ir apvienojušies 
savienība ar nosaukumu "Collegium 
M u s K u i n ' . Tās vadītājs ir Valters 

Miks. Šis orķestris ir labākais no vi
siem četriem. Šogad tam apritēs 40 
gadi. un lajā spēlē studenti no dažā
dām fakultātēm Fizikas. Malemāti 
kas. Juridiskās ti. c. Taeu svarīgi bu 
tu teikt, ka las nav profesionāls or 
ķestris. kaul gan interese par to ir 
l iela un laiņ ir p ie t i ekami augsts 
prestižs. Orķestri spēlē.80dalībnieku, 
Ijet atbraukuši bija aptuveni 60. 

Pasākumu atklāja v iesu pūtē ju 
kvartets ar virtuozi izpildītu'skan 
darbu un. kaut gan bonnieši to droši 
vien bija dzirdējuši ne vienu reizi 
vien. tomēr las izpelnī jās nedalītu 
atzinību no pašu kolēģiem. 

Paši studenti jutās ļoti biivi un ne 
piespiesti. Ikreiz, kad atskanēja kāds 

humoristiskāks teikums, viņi. radot 
īpatnēju skaņu sajaukumu, applau-
dēja un ar pirkstu kauliņiem bungāja 
pa galdu vai krēslu malām, ari pēc 
Valtera Mika sacītā, ka gan viņiem, 
"gan J. Zaķim esot viena kopiga īpašī
ba, proti, biežā svētku svinēšana, kas 
pilnībā atbilstot viņa orķestra menta 
lītātei (Bonnas universitātei šogad-
175 gadu jubileja). 

Bonnas simfoniskais orķestris spē
lēja Dzintaru koncertzālē un Valmie
rā, bet pēc tam viņu ceļš veda uz Viļ 
ņu un Varšavu. 

Lappusi sagatavojusi 
INESE SIKSNA 
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EIROPA DZIED, BET J A P Ā N A 

Kumamoto pils 
No 21. l īdz 31. jūlijam Dāni jas 

pilsēta Hemingā notika 12. Eiropas 
koru festivāls "EUROPA CANTAT" . 
Uz turieni devas ari LU kori —- "Ju
ventus" un 'Minjona'. Heminga at
rodas paša Dānijas centrā un iegūst 
ārzemnieku simpātijas ar savu pil
sētai neraksturīgo mieru, sakoptību 
un klusumu. Pat tad. kad tajā ieia 
d ā s v a i r ā k n e k ā 2000 f e s t i v ā l a 
da l ī bn i eku , l ikās Hern ingā nekas 
nav i z m a i n ī j i e s - s ā k u š i t ika i 
kursēt vairāki autobusi un mastos 
uzvijušies dažādu valstu un svētku 
" E U R O P A C A N T A T 12" karogi. 

Visi kori dažādās Dānijas pilsēti
ņās centās dziedāt pašu valstīs ļx>-
p u l ā r o koru m ū z i k u , t ādā v e i dā 
reprezentējot sevi kā kori un valsti, 
no kurienes ieradušies. 

Koris "Juventus" diriģenta A.Gai 
ļa v a d ī b ā uzstā jās j a u n ā , ne l i e lā 
baznīciņā Hemingas tuvumā. Tāpēc 
ari repertuārs bija attiecīgs. Kā lat
viešu komponistu garīgās dziesmas 
tika dziedātas Ā.Ābeles "Lūgšana" . 
L. Garu tas "Mūsu tēvs debesīs" un 
pal J .Vī to la "Gaismas pi ls" . Dāņu 
draudzes locekļiem ļoti pal ika kla--
s i ska i s A l b e r t a de K l e rka "Pa l e r 
nosiet" un nēģeru .spiričuels "Swing 
low. sweet chariot". 

Fes t i vā l s bija sava ve ida sko la 
koristiem un diriģentiem. Kori tika 
iedalīti grupās un dažu d« t « l laikā 
vajadzēja apgūt diezgan s. i režģītus 
darbus. I .U j auk ta i s kori> kopā ar 
festivāla individuālaj iem dal ībnie
kiem no Dānijas un Vācijas mācījās 
Balti jas valstu kora mūz ikas dnr 

bus. Viens no ievērojamākajiem Ļie 
tuvas dir iģentiem Vitauts Miškinis 
četru dienu laikā iemācīja koristiem 
izjust triju Baltijas valstu koru mū 
z i k a s s a v d a b ī b u un a t š ķ i r ī b a s . 
S t r u e r a s b a z n ī c ā un H e r n i n ģ a s 
ģimnāzijā starptautiska publika no 
vērtēja B.Kulavičius un A.Martinai 
ša tautiskā stilā uzrakstītās dzies 
mas un E.Dārziņa klasisko "Sapņu 
tālumā". Vis l ie lāko ietekmi uz ār 
zemju klausītājiem atstāja mūsdie 
nu igauņu kompon is ta Veljo Tor 
m isa " M e e l e s p c a " ( "Nea i zm i r s tu 
Mte"). kas veltīts Gustava Emesaksa 
piemiņai, j o lajā izskan gan mūziķa 

dziedātāji viesojās Japānā. Juventi 
ņūs sirsnīgi uzņēma Kumamoto jau 
n a i n e s simfoniskais orķestris, kurš 
pagājušajā vasarā uzstājās vairākās 
Eiropas pilsētās, ari Rīgā. 

V i e n s no j a u k ā k a j i e m b r ī ž i e m 
bija. kad kopā ar japāņiem lika a l 
skaņots Pu lenka "Stabat ma l ē ŗ " . 
Latviešu klasiskā kora mūzika un 
tautasdziesmu apdares skanēja gan 
Tokijas Disnejlendā, gan Kumamo
to . gan Hitojoši. Šajā laikā Kūma 
n l o l o pilsētā not ika koru festivāls, 
'kurā piedalījās vairāki kori ne tikai 
n o Āzijas, bet ari no Eiropas. 

I .atviesi dziedāja un atpūtās. Bija 

Kumamoto centrāla, parka aina' 

sapņi, gan lautas traģēdija-
Vakaros festivāla dalībnieki diri

ģentu Stīna Lindbolma un Roberta 
Zunda vadībā dziedāja. Ari latviešu 
t a u t a s d z i e s m u A . K u p r i s s apda r ē 
"Ģērbies, saule, sudrabota!". 

Katru vakaru "EUROPA CANTAT 
12" dalībniekiem dažādu valstu kori 
un s i m f o n i s k i e o rķes t r i sn i edza 
p r i e k š n e s u m u s Sev i šķ i i z cē l ās 
profesionālie kori. p iemēram. Ērika 
Ēriksona j auk ta i s kor is . Vis l ie lāko 
atzinību guva un " uz bis " lika iz 
saukts Tal l inas Filharmonijas Aka 
dēmisknis kor is . T ā panākumi iz 
skaidrojami a r muzikal i tāt i un i/' 
strādātu horeogrāfiju koncerta laikā. 

Jūs domājat, ka pēc tik dziesmo 
•tām d i e n ā m , va jadzē tu ā tpus ī t e s 
kaut kur k lusumā? Jūs maldāties. 
Latvieši a tpū tās , peldot base inos , 
atklātajos un slēgtajos, spēlējot vole
jbolu tin... dziedot ģitāru pavadībā. 

Citi LU j a u k t ā kora " J u v e n t u s " 

Disnejlendā, apskatīja Japānas vul 
kanus. brauca ar īstu japāņu laivu 
pa krāčainajām un ūdenskritumiem 
bagātajām upēm. Viņu galvas rotāja 
nac ionā lās t r īss tūrvē ida c epures , 
viņi gulēja uz talami (pīteņa) un ēda 
ar itbulīšieni. Eksotika! Iepazīstoties 
ar Japānas kultūru un vēsturi, inte 
i esartla šķita Kumamoto pils muzeja 
ekspoz ī c i j a un ska i s ta a p k ā r t n e 
Daudzi apbrīnoja Kumamoto cen 
trula.- parka a inavas. Laikam nevar 
pa te ik t : "Mi rk l i , aps tā j i es , "tu esi 
skaists!" Pienāca laiks atvadīties no 
japāniski atturīgajiem un reizē sir
snīgajiem austrumu draugiem. 

Visās fotofi lmiņas izfotografēlas. 
Būs j ā r ī ko kār tē ja is " Juven tus " 
k l u b i ņ š , kur risināsies sarunas par 
jauk i ,»avadīto, iespaidiem pilno va 
sari: llānijā un Japānā. 

AIJA SULTE 
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AR DIVRITENI U Z I G A U N I J U 
Kaut ari vasara — labākais ceļošanas laiks — jau garam, 

nav nekāda iemesla nokārt galvu un atlikt visu uz nākamo 
gadu. Varbūt ir palikušas neizdevušās ieceres, neizbraukti 
vai neizieti maršruti, tad rudens ir tieši tas laiks, kad sēs
ties uz sava divriteņa, lai atkal dotos tālos ceļos. Pāris 
konservu, vilnas zeķes, guļammaiss, fotoaparāts un poli
etilēna plēve, zem kuras patverties, lietainās rudens nak
tīs, ir galvenie ekstremālus apstākļus cienoša tūrista pie
derumi. Atliek tikai izdomāt, kurp lai dodas. Jā, tā dažkārt 
ir liela problēma, kuru, iespējams, daļēji palīdzēs atrisināt 
šis nelielais rakstiņš. 

Protams, var jau lielīties ar to, ka izbraukātas tālas ze
mes jeb, kā tagad saka, pabūts Eiropā. Bet vai esam labi 
iepazinuši savu zemīti un savus tuvākos kaimiņus — Lie
tuvu un Igauniju? Atbilde ne vienmēr būs apstiprinoša, 
drīzāk noliedzoša. Un, ja apgalvosiet, ka Baltijā nekā inte
resanta nav, tad pabraukājiet un pārliecinieties, ka tā vis 
nav. Bet tagad dažos vārdos par mūsu kaimiņzemes 
interesantākajām vietām. 

posmi pas ludināt i par aizsargāja 
māni d a b a s ter i tor i jām. Savukār t 
P iusas upes krastos atrodas Igau
nijas garākās mākslīgās alas. Vare 
r iaka l ab i r in ta eju k o p g a r u m s ir 
8 7 0 0 m e t r u ! Ne l i e l i m e t e o r ī t a 
brīnumi gaidīs jūs Pilvas rajonā. 

O T E P Ē A U G S T I E N E a t r o d a s 4. 
a d m i n i s t r a t ī v o ra jonu — V a l g a s . 
Taf tu, R ī vas un Viru teritorijā. O le 
pē pilsēta un tās apkārtne ir Igau
nijas z i emas sporta centrs . Par to 
l i e c i n a n e s k a i t ā m a s - a t p ū t a s un 
s p o r t a b ā z e s , s l ē p j u t r a s e s , 
t r a m p l ī n i un pacē l ā j i . No O i e p ē 
augst ienes lielākā paugura — Kuut 
semegj ka lna paveras p lašs ska l s 
līdz pat Ijatvijas robežai. Otepē ap
kārtnē meklē jams arī Lielā Muna-
mega brā l is — Mazais Munameģ is 
ar stāvāko nobraucienu. 

Otepē vēsture iesniedzas tālā pa 
g ā l n ē . Kā v iens n o i evēro jamāka 
j i em t ū r i s m a o b j e k t i e m ir O l e p e 
p i l s k a l n s , ku rā j a u p i r m s 2 0 0 0 
g a d i e m b i jus i sena a p m e t n e , bet 
augs t i enes l ie lākā ezera — Pulie 
jerva ( S v ē l e z e r s ) k r a s t o s b i jušas 

Kuresāres bīskapa pils Sāmsalā 
HĀNJAS AUGSTIENE atrodas DA 

Igaunijā. Viru rajonā un Latvijā tur
p i n ā s kā A l ū k s n e s a u g s t i e n e a r 
a u g s t ā k o v i rso tn i Dē l iņka lnu . 
Jājaulā. kurš tad savulaik nav gri
bēj is a izbraukt uz Munameģ i? Jā . 
tieši šeit, Hānjas augstienes centrā 
lajā daļā a t rodas Balt i jas augstā
kais kalns l ie lais Munameģis ar 
29 ni augstu torni, n o kura paveras 
v i s a p t v e r o š s s k a t s v a i r ā k n e k ā 
50 km rādiusā. Hānjas paugurainu 
ainavas mijas ar krāšņiem ezeriem, 
kas l ie lo ledāju izrautajās subgla-
c iā la jās vagās ve ido vese las ezeru 
virtenes. Ceļojot pa Hānjas augstie
ni, j u m s būs plašas iespējas iepa

zīties ar daudziem kultūras un vēs 
turēs p ieminek ļ i em, interesant iem 
dabas objektiem. 

PILVAS R A J O N S izceļas ar lielu 
d a b a s p i e m i n e k ļ u d a ž ā d ī b u , n o 
kuriem daudzi ir populāri tūrisma 
objekti. Vibandu un Abjas upju āt 
sevišķos ieleju posmos paceļas visai 
iespaidīgi devona smi lšakmens al 
segumi , kuros izveidojušās un j o 
p ro jām avo tu d a r b ī b a s r e zu l tā tā 
veidojas nelielas sufozi jas a las. Ar 
š īm v ietām ir sa ist ī ts ne m a z u m s 
t e iku , nos t ā s tu un t i c ē j u m u . T e 
paveras plašas iespējas arī ūdens 
tūrisma piekritējiem, taču jāatz īmē, 
ka Ahjas un Vihandu upju senleju 

Musijaias klintis Samsalas irieiueļu 
piekrastē 

seno i gauņu svētv ietas. Ja būsiet 
Otejjē. tad noteikti pārliecināsieties, 
ka šis ir visskaistākais Dienvidigau 
nijas novads. 

JURIS SMAĻINSKIS no biologiem 
Autora foto 

[Turpinājums sekos) 
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LEKCIJU STARPBRĪŽIEM 

TESTS • TESTS 
RISINĀMS VIENATNE VAI ARĪ DIVATĀ 
1. Vai j ū s vēlētos dzīvot divviei» 

11111 i». i pilsētas nomale? 
Jā 1. Nē 2 
2. Vai labprāt ēdat sīpolus, kar 

tupelus. taukus, maizi? 
Jā -2. Nē - 1 
3. Vai ar mīlestību nodarbojaties 

ilgi? 
Jā -2 . Nē 1 
4. Vai esat simulējis sl imību, lai 

dabūtu slimibas lapu un atpūstos? 
Jā 1. Nē 2 
5. Vai domājat, ka neesat pilnigi 

vesels? 
J ā 3. Nē 4 
6. Vai protat piedot un izrādīt 

sapratni? 
dā - 1 . Nē 2 
7. Va i ļ a u d i s j u m s noda r ī j u š i 

pāri? 
Jā 1. N e - 2 
8. Vai strādājat par daudz? 
Jā 1. Nē 3 

Universitātes Avīze 

PALAUZI GALVU! 

9. Vai j ū s ticat cilvēkiem? 
Jā 4. Nē 3 
10. Vai jums patīk puskrēsla zi

nāmās situācijās? 
Jā 1. Nē 0 -
11. Vai j ū s bieži moka nemiers? 
Jā - 1 . Nē - 2 
12. Vai j u m s šķiet normālāk. ka 

j auna mei tene sat iekas ar vecāku 
un p ieredzē jušāku vīrieti nekā ar 
nepieredzējušu jaunekl i? 

Jā 1.Nē - 4 
18 25 p. 
J ū s n e m a z nedomāja t kaut ko 

slēpt, bet sakāt visu. kas j u m s ie 
nāk prāta. Jūs grūti pieķert melos, 
j o jūsu fantāzija darbojas nevaino 
jami . Ja ari j ū s pieķertu pretrunās, 
j ums ātri izdotos liki no lām laukā. 

22 — 24 p. 
J ū s c ienāt a tk lā t ību. Uzskatāt , 

ka visu atklāti jāpasaka, pat tad. ja 
kaut kas izdarīts nepareizi. Jūs at 

HORIZONTĀLI 
1. Vācu komponists (1770 — 1827). 
8. Galvaspilsēta Eiropā. 10. Partiku
la. 17. Sīki dzīvnieki. IK. Augšā (an
gliski). 10. Iekšējs orgāiis. 20. Sari 
ko jumu deja. 2 2 . S o m . i ņ u k a i l a s 
dzīvnieki. 25.Slavena kal vijā vieso 
jus ies rokgrupa. 26. Lapu dārzeņi. 
28. Vulkāns, augstāka .aine Mek
sikā. 31. Raisīs. 32. Mā'-slas galerija 
Rīga (2 vārdi). 3".. Apg Ja centrs 
.Mali. -1. Līdzekl is pi 'k lāšana i 
36. Nilsbo- 7 K( 10. Vai 

dījums musulmaņu zemēs. 44. Valsts 
Āzijā. 45. Atolu grupa Arābijas jūrā. 
46. Kāda Dmdonas muzeja īpašniece. 
48 . Kuģi raks turo jošs pa ramet r s . 
40. Gleznošana uz sausa apmetuma. 
53. Vīriešu dzimtes art ikuls franču 
valodā. 54. Kādreizējais Dienvidslā 
vijas vadītājs. 55. Niķelis. 56. Vāveru 
dzimtas grauzēji. 58. Sievietes vārds. 
60. Pilsēla Lielbritānijā. 63. Ir (an 
gl iski ) . G l . Zemesrags. Ziemejame 
rikas galējais R punkts (divi vārdi). 
66. Uzņēmi barību,. 67. Jur id iska 

zīstai savu vainu, j a esat nogrēko
j ies. Pat. ja samelojat, pēc tam no
žēlojat un atzīstat. 

25 — 28 p. 
Sj )ec īga raks tura ci lvēki n ekad 

nemēģ ina me lo t , lai l ik tu ārā n o 
nepat ikšanām. J u m s ir stiprs rak 
siurs. un tomēr šad un tad samelo 
j a i . v isb iežāk tāpēc , lai pa l īdzē tu 
draugam vai vērstu uz labu kādu 
netaisnību. 

Vairāk par 28 p. 
Jūs lieliski novērtējat cilvēkus, ar 

kur īem nonākat saskare . V ienmēr 
-zlnāl. ar ko j u m s darīšana. Tomēr 
necei īsaties īpaši melot, ja vien ne 
melo jums. Turpret im, ja jums me 
lo. tad j i is melojat divreiz vairāk un 
paradāt tādu meistarību, ka jūs var 
līkai apskaust par lādu māku. 

persona. 68. Skaitlis. 69. Elektrisks 
aparāts. 70. Dabas parādīto. 

VERTIKĀLI 
I .Kurvjziežu dz imtas augs. 2. Or 
ganisks savienojums. 3. Angļu dabas
zinātnieks (1635 — 17U3I. 4. Igauņu 
dz i edā tā j s ( 1920 - 1 9 7 5 ) . 5. Mēs 
( z v i ed r i sk i , d ā n i s k i . n o r v ē ģ i s k i ) . 
6. Laukums Rīgā. 7. Angļu rakstnieks 
(1771 —1832). 9. Vējš (galvenokārt 
t r o p o s ) . 10. A l i ru š i d i e gu ga l i . 
I I .Dzīvnieks. 12.Dieviba senēgiptiešu 
mitoloģijā. 13. Trīt. 14. Ierīce (vācis 
ki). 15. Ķīnas vadonis (1893—1976). 
21. Iesāpēties. 23. Celtne. 24. Pilsēta 
Kr i ev i jā . C e ļ a b i n s k a s a p g a b a l ā . 
27. Mediķi. 29. Divas. 30. Skai.ua-
des. 35. Puķe. 38. Sacenšas. 39. Pa 
doms (vāciski). 4 1 . IMIsēla Peru ZA. 
42. Sievietes vārds. 43. Apģērba ga
bals. 47. Māj lops. 49 . Tē ls seriālā 
"Dona Beiža". 50. Izrēķināt ies bez 
liesas. 51. Nelidojošs putns. 52. Or
ganisma dalās. 57. Saiklis. 59. Sa 
šaurināta priekšmeta da|a. 61 . Ma 
zināties. 62 . Rumānijas s īknaudas 
vienība. 65. Latvijas TV raidījums. 66. 
Ādas slimība. 

Sastādījis JĀNIS ZUTERS 

http://Skai.ua-


L. U. Т. К. 

Universitātes Л\ i/e 

INFORMĀCIJA UN SLUDINĀJUMI 

0fy4 7J. (jadadienaivelftj'tpasāAumuргоугатта 

1994. ya</a'26. - 2Л. septembris 

1994. aada 26. teplemhris 

1. ¡0.00 - 13.00 L>inātnisxā i-jtiļerence. Sietajā autā. 

2. 17.00 - SH4 iiensionāru /.Ašanāf. 

TKazajāautā. 

X Jtonverls. 

L /,•:</,..- aulā. 

1994. (/.:.'<: 27.sepiem6ris. 

1, 10.00 S(UTJēstures muzvpi eispiiZtcijas aiJtlāšana. 

Tuiiņa 6. i 9. 

2. 11.00 J'iemivas pfāž.tnes atklāšana S41 profesoram 

Dionstaniītiam GaJīslem Sutvijas Cjentrālās padomes 

prieišsēdētāja/n. 

Ūiaiņa £. 19. JlCazajā aulā. 

X 12.00 ārzemēs tfviuo/'oSo latviešu zināinieiu referāti 

{konferences turpinājums 

'TČaina 6. lflļ 'HCazajā aulā. 

'ušu SF-Udarbinu :. . atdusas vietu apmettlēj'umi. 

& 7)aiādijubilejaspasā&umifaJeufiāiēs. 

6. 20.00 /54i ji. TČūtentāfa iustīliu teātra izrāde jaunajā 'Тд'уа.г 

Jeāiri Sāčpfsša ielā 25. 

1994. tjada 2i. septembris. 

1. 9.00 Tiieutialpojums I)nma Baznīcā. 

2111.00 Svinīgā sēde 

X 20.00 S^U'hirli'ntu trr 't.;r/>micAti Halle Salutēšu Miedrīltas namā. 

19. - 26. septembri Rīgā atkal nolikums, kurš varēlu satraukt 
studentu sirdis, — starptautiskais klnoforums "Arsenāls". 

Kinoteātros "1-āēplēsis". "Rīga", "Spartaks", kā ari Kongre
su nama divās zālēs varēsiet par 60 - 80 santīmiem redzēt 
visdažādākās filmas, tpasi pievērsiet uzmanību Starptautis
kajam tirdzniecības centram (Elizabetes ielā 2), kur notiks 
galvena FORUMA skate, kā ari festivāla atklāšana 19. sep 
tembri un noslēgums 25 septembri, kur l>ūs ne tikai dažādi 
pasākumi kino radītājiem un kino baudītājiem, bet ari fesli 
vāla galvenās balvas MAĢISKAIS KRISTAIS pasniegšana. 

bai kaut cik orientētos filmu klāstā, kas nav no mazajiem — 
filmu skaitu lēš ap 300! - iegādājieties festivāla informatīvo 
izdevumu "Ars" un nezēkjiet Ls 2.90 festivāla katalogam, kur 
būs apkopotā informācija gan par filmām, gan režisoriem. 

Kino ir māksla dažādām gaumēm, un varbūt tieši Tavai 
gaumei atbilstoša būs holandiešu filmu kolekcija, ko reko 
niendē Ieva no Arsenāla, vai arī avangarda filmas, ko varēsi 
skatīt Kinoļļalerijā. 

VUA STIKANE 

CEĻOTGRIBĒTĀJI !!! 

LU Tūristu klubs kairu nedēļas nogali riko ekskur 
sijas ļxi Latvijas. Lietuvas un Igaunijas skaistākajām 
vietām, piemēram, uz Kolku. Sāmsalu vai Klai]jēdas 
jiiras muzeju. Braucam uz daudzām Eiropas valstim 
un uz Nepā lu . Izīrējam la ivas , p lostus, telt is u.c. 
inventāru. Tuvāka informācija LU Tūr i s tu k lubā 
Raiņa bulv. 19. 115. isl.. vai pa tālruni: 2231 14. 

Akadēmiskās vienības Austrums 
viesu vakari STUDENTIEM 

f). un 13. septembri pīkst. 18.00 
LATV IJAS K U L T Ū R A S F O N D A 

Kamīna zāle (Basleja bulv. 12. Зет>1.) 

Priekšlasījumi: Ka-, jauns Rīgas vecpilsētā: 
Kādā gaisina nāk no Austrumiem? 

Otrā daļa saviesīga. An~-imm.i pagaidu mītnē. 
Tālruņi uzziņai: 

līdz 6. septembrim »4« 13. «J4609 (veibiedrs Adolts Kerāusl 
pēc 6. septembra 323785 (veebiedrs Andris Roze) 

Mēs. akadēmiskas vienības Au*irimi>. 
studenšu vienības Latviete. 
vienotnes Lkluiļu*. 
studentu bie<irības ti:ih~mil.i> Ulisiitvma. 
konkordijas \ 'aldeiiiārija 
pilnvarotie pārstāvji 
izsakām atbalstu akadēmisko mūža organizāciju pārstāvju 

izstrādātajam un likumdošanas iniciatīvas kartībā Saeima 
iesniegtajam Latvijas Republikas likumprojektam "Par īpašo 
mii atdošanu akadēmiskajām mūža organizācijām" un aiei 
nāni Saeimas locekļus tu nekavējoties! pieņēmi, i.iemol vērā 
akadēmisko mūža organizāciju ievērojamo kumi latviešu tau
tas un Latvijas valsis dzīvē un so organizāciju nekad nepār 
traukto darbību un tiesisko pēctecību. 

Akadēmiskās vienības Austrums vārdā: 
A. Dimants, vecākais 

Studenšu vienības Latviete vārdā: 
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